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PROTOKÓŁ Nr 4/IV/19

IV SESJI SEJMIKU WOJEWÓDZTWA OPOLSKIEGO
z dnia 26 lutego 2019 r.

Obrady IV sesji Sejmiku Województwa Opolskiego w kadencji 2018-2023 odbyły się w sali 
konferencyjnej im. Orła Białego Urzędu Marszałkowskiego Województwa Opolskiego w Opolu,                    
ul. Piastowska 14 – Ostrówek. Rozpoczęcie obrad: godzina 10.10, zakończenie godz.: 13:27                    
tego samego dnia.

Zapis audio i video sesji zgodnie z art. 21. ust. 1a ustawy o samorządzie województwa (t.j. Dz. U.                 
z 2018 r. poz. 913), dostępny jest w Biuletynie Informacji Publicznej i na stronie internetowej 
Samorządu Województwa Opolskiego pod linkiem:
https://bip.opolskie.pl/archiwum-nagran-obrad-sejmiku-wojewodztwa-opolskiego/

Ad 1. Otwarcie obrad. 
Rafał Bartek, Przewodniczący Sejmiku: otwieram IV sesję Sejmiku Województwa Opolskiego. 
Witam Panie i Panów Radnych. Zaproszonych gości – Posła na Sejm RP Pana Antoniego Dudę.              
Witam członków Zarządu Województwa z Panem Marszałkiem Andrzejem Bułą. Witam Pana Skarbnika 
Województwa Opolskiego. Witam Panią Wicedyrektor Wojewódzkiego Urzędu Pracy - Panią                     
Milenę Piechnik. Witam Dyrektorów UMWO i samorządowych jednostek organizacyjnych.                      
Witam przedstawicieli mediów, mieszkańców województwa opolskiego oraz zaproszonych gości m. in. 
Pana Piotra Kanzego - Wójta Gminy Polska Cerekiew, jak również Pana Andrzeja Sałackiego Radnego 
Sejmiku V kadencji. Chciałbym abyśmy tę sesję zaczęli od minuty ciszy i w ten sposób uczcili pamięć 
zmarłego premiera Jana Olszewskiego.  
    
Ad 2.  Stwierdzenie prawomocności obrad.  
R. Bartek: stwierdzam, że obecnych jest 28 radnych, zatem obrady są prawomocne.

Ad 3.  Porządek obrad. 
R. Bartek: w tym punkcie chcielibyśmy dokonać zmiany w porządku obrad, a mianowicie wprowadzić 
następujące punkty:
  „Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Rezolucji dotyczącej ustanowienia w Województwie 

Opolskim roku 2019 Rokiem Wolności i 15-lecia w Unii Europejskiej” – w pkt. 12.
Głosowanie

* kto z radnych jest za wprowadzeniem uchwały 
za – 28  (wszyscy głosujący)    

Stwierdzam, że uchwała została wprowadzona do pkt. 12 porządku obrad.

https://bip.opolskie.pl/archiwum-nagran-obrad-sejmiku-wojewodztwa-opolskiego/
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 „Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XXVII/306/2017 Sejmiku Województwa 
Opolskiego z dnia 28 marca 2017 r. w sprawie przyjęcia „Planu gospodarki odpadami                       
dla województwa opolskiego na lata 2016-2022 z uwzględnieniem lat 2023-2028” – w pkt. 20.

Głosowanie
* kto z radnych jest za wprowadzeniem uchwały

za – 27  (wszyscy głosujący)
Stwierdzam, że uchwała została wprowadzona do pkt. 20 porządku obrad.

 „Podjęcie uchwały określenia zadań z zakresu rehabilitacji zawodowej i społecznej osób 
niepełnosprawnych i wysokości środków Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 
Niepełnosprawnych przeznaczonych na te zadania, przypadających według algorytmu w 2019 
roku dla Województwa Opolskiego” – w pkt. 21.

Głosowanie
* kto z radnych jest za wprowadzeniem uchwały

za – 27  (wszyscy głosujący)
Stwierdzam, że uchwała została wprowadzona do pkt. 21 porządku obrad.
 
Tomasz Gabor, Radny Województwa: wnoszę o zmianę porządku obrad poprzez usuniecie z jej 
części pkt. 11 – „Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji z prośbą o uhonorowanie                 
Lecha Wałęsy, jako człowieka – symbolu doprowadzającego do przełomowych wyborów 
parlamentarnych 4 czerwca 1989 r., z okazji zbliżającej się 30 rocznicy tego wydarzenia”.                    
Pragnę zauważyć, iż to miasto Opole miało realizować tę petycje w ramach swojej kompetencji 
poprzez zamieszczenie tablicy pamiątkowej na ul. Kopernika. Jednak do zamontowania takiej tablicy 
nie dojdzie, ponieważ Rada Miasta Opola, jako jednostka samorządu terytorialnego dla której 
zarezerwowany był fizyczny nadzór nad jej wykonaniem, uchwałą z dnia 31 stycznia 2019 r. odrzuciła 
w całości wniosek petycji zainteresowanych. Mając na uwadze, że Rada Miasta Opola uhonorowała 
Pana Prezydenta w sposób najwyższy, petycję odrzuciła w całości. Stąd Panie i Panowie Radni 
wniosek o podjęcie uchwały w tej sprawie staje się bezpodstawny choćby przez sam fakt,                          
że posiadamy już taką wiedzę,  iż nie zostanie ona zrealizowana.      
R. Bartek: mam ten wniosek przed sobą i pierwszym adresatem jest rzeczywiście Przewodniczący 
Rady Miasta Opola, natomiast drugim jest Przewodniczący Sejmiku Województwa Opolskiego więc               
tę petycję rozpatrzyć musimy i dlatego jest ona wewnętrznie procedowana. Ponadto jeden                 
z wnioskodawców złożył dodatkowe oświadczenie zgodnie z którym intencją złożonej petycji było 
zajęcie się tym tematem przez wszystkich samorządowców Opolszczyzny w tym radnych 
województwa. 
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T. Gabor: specjalnie poczekaliśmy, aby dać Radzie Miasta Opola czas na podjęcie uchwały w tej 
sprawie i wiemy już teraz, że do montażu tablicy nie dojdzie. Więc nawet jakbyśmy podjęli uchwałę   
w sprawie uznania tej petycji to będzie to wyłącznie uchwała intencyjna. 
R. Bratek: zgodnie z obowiązkiem prawnym musimy ją procedować.

    Głosowanie
       * kto z radnych jest za wycofaniem pkt. 11 z porządku obrad

za – 10    wstrzym. - 0     przeciw – 19  
Stwierdzam, że pkt. 11 pozostaje w porządku obrad.

Ad 4.  Powołanie sekretarza obrad. 
Sekretarzem został Radny Tomasz Gabor.                               

Ad 5.  Przyjęcie protokołu z pierwszej części III sesji Sejmiku Województwa Opolskiego.
R. Bartek: czy są zastrzeżenia do protokołu wyłożonego do wglądu? Nie ma. Dziękuję.                       
Stwierdzam, że protokół został przyjęty.                                      

Ad 6.  Informacja Przewodniczącego Sejmiku z prac między sesjami.  
R. Bartek: czy są zastrzeżenia do informacji Przewodniczącego z prac między sesjami,                       
która została wyłożona do wglądu? Nie ma. Stwierdzam, że informacja Przewodniczącego z prac 
między sesjami została przyjęta. 

Ad 7.  Sprawozdanie z prac Zarządu Województwa Opolskiego. 
R. Bartek: czy w tym temacie są pytania do Marszałka Województwa i Zarządu? Nie ma. Dziękuję.    
Wiem, że to sprawozdanie chciałby uzupełnić Wicemarszałek Roman Kolek o informację na temat 
wizyty studyjnej przedstawicieli województwa opolskiego w związku z przekazaniem przewodnictwa 
Domu Polski Południowej w Brukseli.  
Roman Kolek, Wicemarszałek Województwa: zaprezentował prezentację nt. wizyty studyjnej 
przedstawicieli województwa opolskiego w związku z przekazaniem przewodnictwa Domu Polski 
Południowej w Brukseli.

Ad 8.  Informacja o interpelacjach złożonych między sesjami.
R. Bartek: informuję, że w okresie od dnia 22 stycznia do dnia 25 lutego 2019 r. udzielono 
następujących odpowiedzi na interpelacje:
 W dniu 28 stycznia 2019 r. Radny Tomasz Gabor otrzymał odpowiedź na zapytanie w sprawie 

obchodów 15-lecia wejścia Polski do Unii Europejskiej. 
Pytam, czy odpowiedź jest satysfakcjonująca?
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T. Gabor: tak, jest sporo wydarzeń mających uhonorować 15-lecia wejścia Polski do Unii 
Europejskiej. Mam pytanie, te główne obchody to obchody w Brzegu?
Andrzej Buła, Marszałek Województwa: mamy zgodę z Ministerstwa Rozwoju,                          
abyśmy rozpoczęli te obchody 1 maja w Brzegu ponieważ nastąpi tam otwarcie amfiteatru                       
i jednocześnie odbędą się dni Księstwa Brzeskiego.
T. Gabor: 14 maja w Filharmonii Opolskiej, odbędzie się konferencja podsumowująca wsparcie 
edukacji w regionie z funduszy europejskich, to tez jest impreza otwarta? 
A. Buła: tak, oczywiście. 

 W dniu 22 stycznia 2019 r. Wiceprzewodniczący Sejmiku Piotr Wach złożył interpelację w sprawie 
sytuacji w opolskich szpitalach po wprowadzeniu Rozporządzenia Ministra Zdrowia w sprawie 
minimalnych norm zatrudnienia pielęgniarek i położnych. 
Pytam, czy odpowiedź jest satysfakcjonująca?
Piotr Wach, Wiceprzewodniczący Sejmiku: tak. 

 W dniu 22 stycznia 2019 r. Radna Joanna Czochara złożyła interpelację w sprawie pomocy dla 
osób starszych z ograniczeniami w poruszaniu się i przemieszczaniu. 
Pytam, czy odpowiedź jest satysfakcjonująca?
Joanna Czochara, Radna Województwa: tak. 

 W dniu 22 stycznia 2019 r. Radna Joanna Czochara złożyła zapytanie w sprawie egzaminatorów 
Wojewódzkiego Ośrodka Ruchu Drogowego. 
Pytam, czy odpowiedź jest satysfakcjonująca?
J. Czochara: tak. 

 W dniu 22 stycznia 2019 r. Radna Joanna Czochara złożyła zapytanie w sprawie likwidacji łóżek 
podległych Marszałkowi Województwa Opolskiego. 
Pytam, czy odpowiedź jest satysfakcjonująca?
J. Czochara: tak. 

 W dniu 22 stycznia 2019 r. Radna Joanna Czochara złożyła zapytanie w sprawie Regionalnego 
Programu Operacyjnego Województwa Opolskiego. 
Pytam, czy odpowiedź jest satysfakcjonująca?
J. Czochara: tak. 

 W dniu 22 stycznia 2019 r. Radny Bogdan Tomaszek złożył interpelację w sprawie sporządzenia 
wykazu obowiązujących dokumentów rozwojowych Województwa Opolskiego obecnie 
realizowanych i będących w przygotowaniu na lata 2021-2027. 
Pytam, czy odpowiedź jest satysfakcjonująca?
Bogdan Tomaszek, Radny Województwa: jestem zadowolony w 80%, jako że na pięć pytań 
dostałem odpowiedź, a na jedno nie. Dotyczyło dokumentów związanych z rozwojem Urzędu 
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Marszałkowskiego oraz podległych mu jednostek organizacyjnych. W związku z czym chciałbym 
ponowić to pytanie.

 W dniu 22 stycznia 2019 r. Radna Martyna Nakonieczny złożyła interpelację w sprawie 
Pełnomocnika ds. wielokulturowości. 
Pytam, czy odpowiedź jest satysfakcjonująca?
Martyna Nakonieczny, Radna Województwa: brakuje mi w tej odpowiedzi konkretów,                     
co do tej pory się konkretnie wydarzyło. Dlatego będę wnioskowała o przedstawienie sprawozdania 
z działalności Pana Pełnomocnika od momentu jego powołania do dnia dzisiejszego.  
A. Buła: moja propozycja była taka, aby zaprosić na posiedzenie Komisji Nauki, Edukacji, Kultury                  
i Sportu Pana Pełnomocnika, aby przedstawił co do tej pory zrobił. Z mojej strony obszarami,                 
które zostały mu wyznaczone to sprawa wielokulturowości i sprawa pozyskania partnerów którzy                
są zmuszeni w różnych sytuacjach zawodowych przyjąć do pracy ludzi o innej kulturze.
R. Kolek: każdy pełnomocnik przedstawia raz w roku sprawozdanie ze swojej działalności. 
Generalnie inicjatywa powołania Pełnomocnika ds. wielokulturowości związana jest z potrzebą 
współdziałania z emigrantami w naszym regionie, których jest coraz więcej.

 W dniu 22 stycznia 2019 r. Radny Norbert Krajczy złożył interpelację w sprawie wyjaśnienia przez 
Marszałka Województwa Opolskiego, jakie jest stanowisko Narodowego Funduszu Ochrony 
Środowiska odnośnie walki ze smogiem. 
Pytam, czy odpowiedź jest satysfakcjonująca?
Norbert Krajczy, Radny Województwa: jako, że temat jest ważny bardzo proszę                              
o udostępnienie odpowiedzi na tę interpelację wszystkim radnym.

 W dniu 25 stycznia 2019 r. Przewodniczący Rafał Bartek złożył interpelację w sprawie poziomu 
gazyfikacji województwa opolskiego. 
R. Bartek: z tej odpowiedzi jestem zadowolony, jednakże mamy zamiar zaprosić na sesję Sejmiku 
dyrektora Opolskiego Oddziału Polskiej Spółki Gazownictwa, aby otrzymać bardziej szczegółową 
informację na ten temat.

 W dniu 25 stycznia 2019 r. Przewodniczący Rafał Bartek złożył interpelację w sprawie 
odnawialnych źródeł energii. 
R. Bartek: z tej odpowiedzi również jestem zadowolony.

 W dniu 25 stycznia 2019 r. Przewodniczący Rafał Bartek złożył interpelację w sprawie wsparcia              
dla edukacji językowej na terenie województwa opolskiego za pośrednictwem Regionalnego 
Zespołu Placówek Wsparcia Edukacji Językowej w Opolu. 
R. Bartek: z tej odpowiedzi jestem zadowolony w 95%. Będę prosił żeby uzupełnić to bardziej 
chronologicznie, jeżeli chodzi o działania podejmowane w poszczególnych latach dlatego,                              
że informacja którą otrzymałem była taka sumaryczna za kilka ostatnich lat więc ciężko mi było 
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wyłuskać na ile pewne rzeczy są kontynuowanie i wpisane na stałe do harmonogramu działań,                       
a na ile są incydentalne w danym roku.

 
Ad 9.  Interpelacje i zapytania.
R. Bartek: czy ktoś chciałby złożyć interpelację, bądź zapytanie? Proszę.      
N. Krajczy: chciałbym zapytać Pana Marszałka o tzw. kolejową trasę podsudecką od Kędzierzyna-
Kozła przez Racławice Śląskie, Prudnik, Nysę do Kudowy Zdrój. Były takie pomysły żeby ze środków 
unijnych to sfinansować we współpracy z Województwem Dolnośląskim. Chciałbym prosić o zajęcie 
stanowiska przez Pana Marszałka w tym temacie.    
Dariusz Byczkowski, Wiceprzewodniczący Sejmiku: Wójt Gminy Lubsza zwrócił się do mnie                
z prośbą o złożenie interpelacji do Zarządu Województwa w sprawie remontu drogi wojewódzkiej              
nr 457 na odcinku Pisarzowice – Kościerzyce.
M. Nakonieczny: złożyła interpelacje w sprawie Pełnomocnika ds. wielokulturowości oraz                      
w sprawie upamiętnienia setnej rocznicy powstań śląskich. Ponadto przeczytała pismo Starosty 
Nyskiego Pana Andrzeja Kruczkiewicza skierowane do Zarządu Województwa Opolskiego w sprawie 
udzielenia pomocy finansowej dla Powiatu Nyskiego z przeznaczeniem na finansowanie zadań 
oświatowych. 
P. Wach: składam interpelację w sprawie sposobu i trybu informowania mieszkańców                                  
i przedsiębiorców z Paczkowa o sposobie i terminie przeprowadzenia remontu DW 382 oraz w sprawie 
możliwości zabezpieczenia środków na sfinansowanie programu in-vitro z budżetu Województwa 
Opolskiego.
Edyta Gola, Radna Województwa: składam interpelację w sprawie barier drogowych na rondzie                
w ciągu DW 426 w miejscowości Zalesie Śląskie. 
B. Tomaszek: składam zapytanie do Pana Marszałka Stanisława Rakoczego w sprawie wypowiedzi                 
w Radio Doxa z dnia 31 stycznia 2019 r. o godz. 8:15, wypowiadał się Pan na temat projektu LIFE 
dotyczącego czystości powietrza i chciałbym, aby wyjaśnił Pan jedno stwierdzenie, cyt. „Rząd Prawa               
i Sprawiedliwości będzie wspierał tylko te samorządy w których wygrał KW PiS”. Skąd ma Pan wiedzę 
na ten temat?
J. Czochara: składam interpelację w sprawie likwidacji łóżek podległych Marszałkowi Województwa 
Opolskiego oraz w sprawie Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Opolskiego.
Marcin Ociepa, Radny Województwa: chciałbym zapytać czy zmienił się stan faktyczny dotyczący 
dofinansowania do programu LIFE w ramach decyzji NFOŚiGW, czy utrzymano decyzje negatywną?               
Czy „Wody Polskie” przejęły dokumentację dotyczącą Polderu Żelazna? Czy cos się ruszyło jeżeli 
chodzi o spotkanie z Ministrem Zdrowia o które postulował Pan Marszałek R. Kolek? 
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A. Buła: udało nam się jeszcze przed rezygnacją Pana Prezesa NFOŚiGW Kazimierza Kujdy uzyskać 
dofinansowanie i podpis na wkładzie własnym do programu LIFE. Również „Wody Polskie” przejęły                  
od nas dokumentację dotyczącą Polderu Żelazna, którą sfinansowało Miasto Opole. Przed nami duże 
wyzwanie, czyli harmonogram prac inwestycyjnych, bo do 2023 r. musimy zamknąć RPO, więc będę 
prosił Pana Ministra M. Ociepę o pomoc w sferach rządowych, aby tę realizację potraktować 
priorytetowo.   
R. Kolek: chciałbym podziękować Panu Ministrowi M. Ociepie, za pomoc w spotkaniu                                  
z Ministrem Zdrowia, już mam ustalony termin tego spotkania.

Ad 10 a) Sprawozdanie z działalności Biura Informacyjnego Województwa Opolskiego                       
w Brukseli w roku 2018. 
Paweł Bliźnicki, pracownik Biura Informacyjnego Woj. Opolskiego w Brukseli: przedstawił 
prezentację dot. działań Biura Infor. Województwa Opolskiego w Brukseli w roku 2018 roku.
b) Sprawozdanie z działalności Biura Informacyjnego Województwa Opolskiego                       
w Moguncji w roku 2018.
Przemysław Łebzuch, pracownik Biura Informacyjnego Woj. Opolskiego w Moguncji: 
przedstawił prezentację dot. działań Biura Infor. Województwa Opolskiego w Moguncji w roku                      
2018 roku.
R. Bartek: mam prośbę do Pana P. Łebzucha, abyśmy w naszych działaniach postarali się,                               
aby przedstawiciele Moguncji byli u nas stale widoczni poprzez organizację różnego rodzaju obchodów                                
np. Dni Nadrenii-Palatynatu.
M. Ociepa: podkreślił jak ważną pracę dla Województwa Opolskiego wykonują pracownicy 
Departamenty Współpracy z Zagranicą i Promocji Regionu UMWO.
Hubert Kołodziej, Przew. Kom. Współpr. z Zagr. i Prom. Reg.: komisja pozytywnie przyjęła 
sprawozdania z obu biur.
P. Wach, Przew. Kom. Polit. Reg. Gosp. i Turystyki: komisja pozytywnie przyjęła sprawozdania               
z biur.

Ad 11. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji z prośbą o uhonorowanie               
Lecha Wałęsy, jako człowieka – symbolu doprowadzającego do przełomowych wyborów 
parlamentarnych 4 czerwca 1989 r., z okazji zbliżającej się 30 rocznicy tego wydarzenia.
Robert Węgrzyn, Radny Województwa: składam wniosek formalny o pięć minut przerwy.
R. Bartek: ogłaszam pięć minut przerwy.
Brygida Kolenda-Łabuś, Przew. Kom. Skarg, Wniosków i Petycji: komisja rozpatrywała 
wniosek grupy opozycjonistów z udziałem przedstawiciela tej grupy na posiedzeniu w dniu                             
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21 stycznia. Uwzględniwszy stanowisko Klubu Radnych PiS, umieściła w treści uchwały nazwisko 
prezydenta Lecha Wałęsy oraz innych bohaterów wydarzeń prowadzących do przełomowych wyborów 
parlamentarnych   4 czerwca 1989 roku, i takie stanowisko komisji zostało przedłożone na dzisiejszą 
sesję. 
R. Bartek: czy są pytania? Proszę.  
M. Nakonieczny: nie mamy zastrzeżeń ani nie kwestionujemy postawy Lecha Wałęsy,                         
jako przewodniczącego „Solidarności”. Natomiast kwestionujemy i budzi nasz sprzeciw jego postawa 
dotycząca jego późniejszej działalności.
A. Buła: mówi, iż nie da się zaklasyfikować polityki jako obszaru życia społecznego w wymiarze 
obiektywnym. Zawsze to będzie subiektywne podejście do człowieka i do jego poglądów. 
M. Nakonieczny: tak jak mówiliśmy w odpowiedzi na tę petycję, że powinniśmy się skoncentrować  
na tym, aby uczcić wszystkich innych którzy stali w drugim szeregu, ludzi którzy naprawdę tez wiele 
poświęcili i konkretne represje ich dotyczyły, a o których się zapomina.    
B. Kolenda-Łabuś: przypomnę, że u podłoża tej inicjatywy leżała rocznica 30-lecia pierwszych 
częściowo wolnych wyborów 4 czerwca. Dlatego biorąc pod uwagę stanowisko Klubu Radnych PiS,  
obok nazwiska Lecha Wałęsy umieściliśmy również innych bezimiennych bohaterów tamtych 
wydarzeń. 
Janina Okrągły, Radna Województwa: chcę podkreślić, że Lech Wałęsa jest symbolem,                        
który obejmuje tych wszystkich bezimiennych bohaterów, która wspomagała i dzięki której                     
Lech Wałęsa doprowadził do wyborów. Dlatego stał się symbolem, bez którego tamte wydarzenia 
stałyby się czymś niepełnym. 
D. Byczkowski: bardzo się cieszę, że udało nam się w sposób konsolidacyjny, uchwalić tę następną 
uchwałę, która będzie dotyczyć wolności. Ale musimy ustalić, iż istotą demokracji jest spór.                       
Nie chciałbym w tej chwili wchodzić w kompetencje historyków i znęcać się nad Panem Lechem 
Wałęsą. Natomiast jeżeli mówimy o postawie i o wszystkich rzeczach które Pan Lech Wałęsa 
opowiada to żaden z naszych radnych nie może zagłosować za tą petycją. Szanujemy i rozumiemy 
sposób rozumienia i z pełnym szacunkiem się do niego odnosimy i również prosimy o to samo.  
M. Nakonieczny: ci bezimienni o których mówimy to konkretne życiorysy, które wycierpiały dużo 
represji w trakcie działań około solidarnościowych i nie życzą sobie, żeby reprezentował                           
ich Lech Wałęsa. I samo użycie nazwiska Lecha Wałęsy będzie prowadziło do sporu.     
R. Kolek: próbujemy się przekonać do jakiegoś końcowego rozwiązania, pytanie czy to nie za mało, 
żeby w tym kompromisie zawierać zapisy mówiące tylko o innych osobach zaangażowanych.                          
Bo bez wątpienia faktem jest, że wybory 4 czerwca były przełomem. 

Głosowanie
  * kto z radnych jest za podjęciem uchwały 



9

za – 20    wstrzym. - 0     przeciw – 8   
Stwierdzam, że uchwała została podjęta.    

Ad 12. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Rezolucji dotyczącej ustanowienia                          
w Województwie Opolskim roku 2019 Rokiem Wolności i 15-lecia w Unii Europejskiej. 
R. Bartek: chciałbym poinformować o konsultacjach, które przed sesją prowadziliśmy m. in.                        
z radnymi Klubu PiS i są dwie prośby o drobne korekty. Pierwsza korekta miałby dotyczyć drugiego 
akapitu, gdzie był zapis cyt. „1 września upłynie 80 lat od rozpoczęcia II wojny światowej                           
– najbardziej dramatycznego i straszliwego okresu w dziejach świata. Polska i Polacy stali                          
się pierwszymi ofiarami hitlerowskiego agresora”. Propozycja jest taka, aby wpisać cyt. „we wrześniu 
upłynie 80 lat od rozpoczęcia II wojny światowej – najbardziej dramatycznego i straszliwego okresu                
w dziejach świata. Polska i Polacy stali się pierwszymi ofiarami hitlerowskiego i sowieckiego agresora”. 
Druga propozycja jest taka, aby w trzecim akapicie w dwóch miejscach dopisać w miejscu gdzie 
mowa jest o wolnych wyborach słowo „częściowe”.  
Szymon Ogłaza, Członek Zarządu Województwa: odnosząc się do pierwszej korekty warto 
rzeczywiście dodać „sowieckiego agresora”, ale nie mamy chyba wątpliwości, że wojna rozpoczęła                   
się 1 września, więc w tym dniu minie 80 lat od jej rozpoczęcia. Mam naprawdę duży zaszczyt 
zaprezentować Państwu rezolucję, która jest wnioskowana przez Klub Radnych Koalicji Obywatelskiej, 
ale myślę że do jej autorstwa może poczuwać się duża większość radnych województwa opolskiego, 
dlatego że staraliśmy się aby była ona wynikiem konsensusu i kompromisu ponieważ materia,                 
której dotyczy nie wzbudza większych kontrowersji.       
D. Byczkowski: propozycja zmiany 1 września jest konsekwencją dopisania tego drugiego agresora   
– sowietów i wtedy całość jest bardziej logiczna. 
M. Nakonieczny: mam jedną sugestię, jako że macie Państwo wśród radnych polonistów,  
proponuję aby tego typy rzeczy pojawiały się nieco wcześniej i dały nam szansę, aby spojrzeć na to 
ze względów czysto polonistycznych. 
Jolanta Wilczyńska, Wiceprzewodnicząca Sejmiku: dziękuję za ten głos Pani M. Nakonieczny,              
to co wczoraj zadziało się na prezydium jest dowodem na to, ze również polonistycznie możemy 
wpływać na różne dokumenty.  
R. Bartek: żeby była jasność, w pierwszym akapicie pozostaje „1 września” natomiast dopiszemy 
„Polska i Polacy stali się pierwszymi ofiarami hitlerowskiego i sowieckiego agresora”. W trzecim 
akapicie w dwóch miejscach dopisujemy w dwóch miejscach „częściowo wolne wybory”.  

Głosowanie
        * kto z radnych jest za podjęciem uchwały 

za – 28  (wszyscy głosujący)  
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Stwierdzam, że uchwała została podjęta.   

Ad 13. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Województwa Opolskiego na lata 2019 – 2023.  
Stanisław Mazur, Skarbnik Województwa: szczegółowo przedstawił zmiany jakie zajdą                             
w Wieloletniej Prognozie Finansowej Województwa Opolskiego na lata 2019-2023.  
Zbigniew Ziółko, Przew. Kom. Fin. i Mienia Woj.: komisja pozytywnie zaopiniowała projekt 
uchwały.   
R. Bartek: czy są pytania. Nie widzę.  

Głosowanie 
        * kto z radnych jest za podjęciem uchwały 

za – 17     wstrzym. - 5      przeciw – 3
Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Ad 14. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany budżetu Województwa Opolskiego                            
na 2019 rok. 
S. Mazur: omawia zasadność wprowadzenia przedmiotowej uchwały.  
Z. Ziółko, Przew. Kom. Fin. i Mienia Woj.: komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.   
R. Bartek: czy są pytania. Nie widzę.    

Głosowanie
        * kto z radnych jest za podjęciem uchwały 

za – 17    wstrzym. - 6      przeciw – 3
Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Ad 15. Podjęcie uchwały w sprawie Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały                       
Nr IV/65/2011 Sejmiku Województwa Opolskiego z dnia 22 lutego 2011 r. w sprawie 
określenia zasad, trybu i harmonogramu opracowania strategii rozwoju województwa 
opolskiego. 
Waldemar Zadka, Dyr. Dep. Polityki Regionalnej i Przestrzennej: przedłożenie uchwały jest 
podyktowane zmianami formalno-prawnymi, odnoszącymi się do prowadzenia polityki rozwoju,                
które nakładają obowiązek opracowania i wdrożenia strategii rozwoju województwa.                       
Uwzględnienie w niniejszej uchwale kwestii o charakterze prawnym, formalnym i technicznym pozwoli 
na organizację procesu opracowania strategii rozwoju województwa w zgodzie z wymogami prawnymi 
i umożliwi uwzględnienie aktualnych ustaleń polityki spójności prowadzonej przez Unię Europejską                      
i polityki rozwoju kreowanej oraz zapewni szerszy udział społeczeństwa w tym procesie.  
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P. Wach, Przew. Kom. Polit. Reg. Gosp. i Turystyki: komisja pozytywnie zaopiniowała projekt 
uchwały.
R. Bartek: czy są pytania. Nie widzę

Głosowanie
        * kto z radnych jest za podjęciem uchwały 

za – 27  (wszyscy głosujący)  
Stwierdzam, że uchwała została podjęta.    

Ad 16. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia woli udzielenia pomocy finansowej Gminie 
Polska Cerekiew. 
A. Buła: chcemy udzielić pomocy finansowej Gminie Polska Cerekiew, aby droga dojazdowa                      
do Ośrodka Szkolenia Olimpijskiego w Zakrzowie znajdowała się przy samym zjeździe drogi krajowej    
nr 45. 
Piotr Kanzy, Wójt Gminy Polska Cerekiew: składa podziękowania Radnym oraz Marszałkowi 
Województwa za podjęcie przedmiotowej uchwały.   
P. Wach, Przew. Kom. Polit. Reg. Gosp. i Turystyki: komisja pozytywnie zaopiniowała projekt 
uchwały.
Z. Ziółko, Przew. Kom. Fin. i Mienia Woj.: komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.
R. Bartek: czy są pytania? Nie widzę.

Głosowanie
        * kto z radnych jest za podjęciem uchwały 

za – 28  (wszyscy głosujący) 
Stwierdzam, że uchwała została podjęta.    

Ad 17. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Komprachcice. 
A. Buła: prośba dotyczy wsparcia Gminy Komprachcice kwotą miliona złotych na realizację zadań               
w ramach dróg wojewódzkich, jako że kilka lat temu podjęliśmy decyzję w której wyraziliśmy                 
Gminie Komprachcice zgodę na realizację przy naszych drogach ciągów pieszo-rowerowych.                        
Jednakże ze względu na powiększenie miasta Opola, gmina utraciła część dochodów i musiała podjąć 
decyzję o rezygnacji z zadań oświatowych i środki na te zadania przeznaczyć na realizację zadań                    
w ramach dróg wojewódzkich i stąd prośba gminy o wsparcie.        
Z. Ziółko, Przew. Kom. Fin. i Mienia Woj.: komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.
R. Bartek: czy są pytania? Nie widzę.

Głosowanie
        * kto z radnych jest za podjęciem uchwały 
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za – 24  (wszyscy głosujący) 
Stwierdzam, że uchwała została podjęta.    
 
Ad 18. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Marszałka 
Województwa Opolskiego w zakresie zalegalizowania składowiska odpadów w wyrobisku 
bazaltu w Ligocie Tułowickiej. 
B. Kolenda-Łabuś, Przew. Kom. Skarg, Wniosków i Petycji: w toku rozpoznania tej skargi, 
dokumentów i wyjaśnień, które w uzasadnieniu do projektu uchwały, zostały radnym przedstawione. 
Komisja stwierdziła, że nie jest to składowisko odpadów, a dotyczy rekultywacji wyrobiska w kopalni 
bazaltu „Rutki”, w związku z czym uznała skargę za bezzasadną.  
R. Bartek: czy są pytania? Nie widzę 

Głosowanie
        * kto z radnych jest za podjęciem uchwały 

za – 21    wstrzym. - 1      przeciw – 3
Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Ad 19. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji dotyczącej wprowadzeniu 
mechanizmów zapobiegających kumoterstwu w świecie artystycznym.
B. Kolenda-Łabuś, Przew. Kom. Skarg, Wniosków i Petycji: komisja rozpatrując tę petycję 
przeanalizowała wszystkie obowiązujące akty prawne m. in. uchwałę Sejmiku w sprawie przyznawania 
stypendiów, uchwałę Zarządu w sprawie ustalenia komisji konkursowej. W trakcie przyjmowania 
wyjaśnień dotyczących tych kwestii otrzymaliśmy informację, że Zarząd Województwa pracuje                  
nad modyfikacją tych regulacji, które poszerzą zakres udzielania pomocy stypendialnej. Do projektu 
uchwały wprowadziliśmy zapis zgodnie z którym zalecamy, aby wszyscy członkowie komisji złożyli 
oświadczenia o tym, że nie istnieją żadne powiązania rodzinne oraz zawodowe, które byłyby 
przeszkodą ich bezstronności w ocenie wniosków pod rygorem wyłączenia z prac komisji. Biorąc pod 
uwagę fakty które przytoczyłam, petycja jednogłośnie nie została przyjęta.    
R. Bartek: czy są pytania? Nie widzę 

Głosowanie
        * kto z radnych jest za podjęciem uchwały 

za – 26  (wszyscy głosujący) 
Stwierdzam, że uchwała została podjęta.   

Ad 20. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XXVII/306/2017 Sejmiku 
Województwa Opolskiego z dnia 28 marca 2017 r. w sprawie przyjęcia „Planu gospodarki 
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odpadami dla województwa opolskiego na lata 2016-2022 z uwzględnieniem                           
lat 2023-2028”.
Stanisław Rakoczy, Członek Zarządu Województwa: w sierpniu ubiegłego roku na mocy 
nowelizacji ustawy - Prawo ochrony środowiska, ustawodawca nałożył na samorządy województw, 
obowiązek wyznaczenia miejsca parkingowego w celu postojów samochodów przeznaczonych                   
do transportu odpadów niebezpiecznych. Zgodnie z ustawą, przeprowadziliśmy konsultacje                          
z Samorządem Gminy Niemodlin na terenie której miałby się znajdować ten parking. Opinia gminy 
była negatywna. Natomiast, jako że opinia Ministerstwa Środowiska jest pozytywna, przedkładamy 
projekt uchwały w tej sprawie. Zarząd Województwa jest najdalszy od tego, aby iść pod prąd 
mieszkańców, dlatego decyzję w tej sprawie pozostawiamy radnym.       
Zuzanna Donath-Kasiura, Przew. Kom. Roln. Środ. i Rozw. Wsi.: komisja negatywnie 
zaopiniowała projekt uchwały. Negatywna opinia spowodowana jest protestami samorządu gminnego 
jak i powiatowego oraz mieszkańców gminy Niemodlin.  
R. Bartek: czy są pytania? Proszę 
N. Krajczy: chciałbym powtórzyć słowa Pani Burmistrz Niemodlina Doroty Koncewicz, że w obrębie 
tego parkingu jest szkoła, przedszkole, bar oraz inne miejsca użyteczności publicznej.                        
Dlatego w imieniu mieszkańców Niemodlina, prosi o niepodejmowanie tej uchwały.
T. Gabor: może w ramach wzajemnej pomocy Gmina Polska Cerekiew pomoże nam w tym 
problemie. 
D. Byczkowski: mam pytanie, czy Państwo jesteście przeciw, ponieważ ta lokalizacja nie jest 
fortunna? Czy może, Państwo jesteście przeciw z zasady, bo Rząd RP kazał? 
S. Rakoczy: opinia Ministerstwa Środowiska jest pozytywna, opinie samorządów są negatywne. 
Ustawodawca zdecydował, że decyzje podejmuje Sejmik. My przeprowadziliśmy procedurę,               
zgodnie z którą przedstawiamy Państwu projekt uchwały. 
R. Wegrzyn: odpowiadając Radnemu D. Byczkowskiemu, my po prostu wsłuchujemy się w głos 
ludności lokalnej.
Z. Donath-Kasiura: chciałam zwrócić uwagę, że mamy regionalne instalacje do przetwarzania 
odpadów komunalnych i są potencjalne możliwości znalezienia miejsca w których takie odpady można 
będzie składować.  
B. Tomaszek: przepisy w prawie ochrony środowiska dotyczące tej lokalizacji to są pochodne 
przepisów unijnych, czy krajowych? Czy ta lokalizacja związana z Niemodlinem była jedną wielu 
lokalizacji?
Manfred Grabelus, Dyr. Dep. Ochrony Środowiska: te przepisy wynikają z naszego 
prawodawstwa, co jest wynikiem pożarów odpadów jakie miały miejsce w roku ubiegłym.                      
Jeżeli chodzi o miejsce to szukaliśmy 3-4 miesiące odpowiedniej lokalizacji, nikt nie chciał wyrazić 
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zgody na to więc udaliśmy się do kilku osób, które prowadzą tzw. parkingi policyjne i parking             
w Niemodlinie jest jednym z takich miejsc, które odpowiada wszystkim warunkom. 
T. Gabor: czy wcześniej mieszkańcy Niemodlina wnosili jakieś protesty dotyczące funkcjonowania 
tego parkingu?
S. Rakoczy: wcześniej o to nie pytaliśmy ponieważ nas to nie dotyczyło, było to kompetencją                
Rady Powiatu. Chciałbym jednocześnie powiedzieć, że to miejsce nie jest składowiskiem odpadów 
niebezpiecznych, porostu ma tam stać samochód, który został zatrzymany do czasu wyjaśnienia tego 
co wiezie i czy jest to zgodne z listem przewozowym.   
B. Kolenda-Łabuś: chciałam zaznaczyć, że różnica między składowaniem odpadów,                        
a deponowaniem samochodów na których są odpady niebezpieczne to ogromna różnica.                    
Jestem przekonana, że na terenie województwa mamy takie miejsca które spełniają wymogi                       
są znacznie bardziej odległe od miejsc bytowania ludzi.   

Głosowanie
 * kto z radnych jest za podjęciem uchwały 
za – 1    wstrzym. - 1      przeciw – 23

Stwierdzam, że uchwała nie została podjęta.   

Ad 21. Podjęcie uchwały w sprawie określenia zadań z zakresu rehabilitacji zawodowej                           
i społecznej osób niepełnosprawnych i wysokości środków Państwowego Funduszu 
Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych przeznaczonych na te zadania, przypadających 
według algorytmu w 2019 roku dla Województwa Opolskiego.
R. Kolek: w roku bieżącym ze środków z PFRON z algorytmu dla Województwa Opolskiego przypadła 
kwota 4 099 634,00 zł, co stanowi wzrost o 18%. Z kwoty którą otrzymaliśmy, 60% przeznaczymy                
na dofinansowanie kosztów tworzenia i działania zakładów aktywności zawodowej tj. 2 464 000,00 zł. 
Ponieważ w roku ubiegłym zgodnie z procedurą zostało złożonych wiele ofert związanych                               
z dofinansowaniem robót budowlanych w obiektach służących rehabilitacji, w związku z potrzebami 
niepełnosprawnych kwota na ten cel którą musimy zagwarantować to 857 006,00 zł. Pozostała kwota 
778 628,00 zł została przeznaczona na zlecenie zadań z zakresu rehabilitacji zawodowej i społecznej 
osób niepełnosprawnych fundacjom i organizacjom społecznym. 
N. Krajczy, Przew. Kom. Rodz., Zdrow. i Spr. Społ: komisja jednogłośnie pozytywnie 
zaopiniowała projekt uchwały.
R. Bartek: czy są pytania? Nie widzę 

Głosowanie
        * kto z radnych jest za podjęciem uchwały 

za – 26  (wszyscy głosujący) 
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Stwierdzam, że uchwała została podjęta.  

Ad 22. Sprawozdanie z wysokości średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych 
stopniach awansu zawodowego w szkołach prowadzonych przez jednostkę samorządu 
terytorialnego.
Monika Jurek, Dyr. Dep. Edukacji i Rynku Pracy: przedstawiła sprawozdanie z wysokości 
średnich wynagrodzeń nauczycieli na poszczególnych stopniach awansu zawodowego w szkołach 
prowadzonych przez jednostkę samorządu terytorialnego.
Janusz Trzepizur, Przew. Kom. Nauki. Eduk. Kult. i Sportu.: komisja pozytywnie przyjęła 
sprawozdanie.  
R. Bartek: czy są pytania? Proszę.
M. Nakonieczny: kwota 5 000 zł to na wszystkie etaty?  
M. Jurek: tak, to się odnosi do wszystkich nauczycieli zatrudnionych w naszych placówkach.  

Ad 23. Sprawozdanie z realizacji uchwał Sejmiku Województwa Opolskiego w III kwartał 
2018 r.
R. Bartek: czy są pytania w tym punkcie. Nie widzę.  

Ad 24.  Odpowiedzi na interpelacje i zapytania.
R. Bartek: odpowiedzi na interpelacje i zapytania zostaną udzielone na piśmie. 

Ad 25.  Wolne wnioski.
R. Bartek: czy są jakieś wolne wnioski? Nie widzę. 

Ad 26.  Komunikaty.
R. Bartek: informuję, że następna V sesja Sejmiku odbędzie się we wtorek 26 marca 2019 r. o godz. 
10.00.   

Ad 27.  Zamknięcie obrad.
R. Bartek: zamykam obrady IV sesji Sejmiku Województwa Opolskiego. Dziękuje Państwu                                
za uczestnictwo.

Protokołował:
Przemysław Kasztelan

Sekretarz obrad:
Tomasz Gabor
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